



CANADA

COMMUNIQUÉ

No. 65

FOR IMMEDIATE RELEASE
SEPTEMBER 16, 1970

OTTAWA, September 16 (The Canadian Press) — President El Hadj Ahmadou Ahidjo of the Republic of Chad visited Ottawa on September 15 and 16.

The President's visit was the first of state level visits to Ottawa since the visit of President Richard Nixon in 1969. The visit was the first of state level visits to Ottawa since the visit of President Richard Nixon in 1969.

President Ahidjo and Mr. Trudeau exchanged views on the situation in Chad and the role of the United Nations in the country. They also discussed the economic and technical cooperation between Canada and Chad.

The President also attended the anniversary of the signing of the 1960 independence of Chad. He expressed his appreciation for the assistance and support that Canada has provided to Chad since its independence.

VISIT OF HIS EXCELLENCY, PRESIDENT EL HADJ AHMADOU AHIDJO

President Ahidjo's visit to Ottawa was the first of state level visits to Ottawa since the visit of President Richard Nixon in 1969. The visit was the first of state level visits to Ottawa since the visit of President Richard Nixon in 1969.

President Ahidjo and Mr. Trudeau exchanged views on the situation in Chad and the role of the United Nations in the country. They also discussed the economic and technical cooperation between Canada and Chad.

DEPARTMENT OF EXTERNAL AFFAIRS
MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

At the invitation of the Governor General of Canada, the Rt. Hon. Roland Michener, the President of the Federal Republic of Cameroon, His Excellency El Hadj Ahmadou Ahidjo, made a state visit to this country from September 9-16. Accompanied by his wife, President Ahidjo visited Ottawa, Montreal, Quebec City and Toronto.

While in Canada, Cameroon's head of state had talks with various federal and provincial authorities that were marked by a uniform atmosphere of friendship and mutual understanding. His discussions with the Prime Minister covered a number of common problems, as well as topics of international interest and relations between Canada and Cameroon.

Both President Ahidjo and Mr. Trudeau expressed satisfaction at the similar views held by their two essentially bilingual countries regarding the concept of Francophonie, and noted that the recently established "Agence de coopération culturelle et technique" could create broader opportunities for co-operation.

On the eve of the twenty-fifth anniversary of the United Nations Organization, and the tenth anniversary of the UN declaration on the granting of independence to colonial countries and peoples, both leaders expressed their concern over the growing strength of oppressive and racially discriminatory minority regimes in Africa, and reaffirmed their belief in the principles of human freedom and equality, and the right of peoples to self-determination.

Convinced that international peace and security are essential to the steady progress of mankind as a whole, the President and the Prime Minister agreed to continue to work for disarmament and a fair, just settlement of the Middle East conflict, and re-expressed their full support for the UN as an essential collective instrument of international peace and security capable of placing the fruits of scientific and technological advances at the service of all mankind.

Turning to bilateral relations, both leaders noted, with approval, the spirit of co-operation that exists between Canada and Cameroon, and decided that these relations will be intensified and that trade will be increased in the interests of the people of both countries. With this end in view, a Memorandum of understanding and an economic and technical aid Agreement were signed during the visit. Canada further agreed to make a major contribution to the establishment of the new Health Sciences Centre at the Federal University in Yaounde, and to carry out preliminary studies in the fields of forestry, agriculture and technical education to determine the potential for common endeavour. As is customary in Canada, some of these studies will be made in close co-operation with the provincial authorities concerned.

- 2 -

The President of Cameroon and Mrs. Ahidjo thanked the Governor General and Mrs. Michener, the people of Canada and the federal and provincial governments for the warm welcome they received during their visit to Canada.

President Ahidjo has invited the Prime Minister of Canada to make an official visit to Cameroon, on a date to be arranged later.

- 30 -



CANADA

COMMUNIQUÉ

no 65

POUR DIFFUSION IMMEDIATE
LE 16 SEPTEMBRE 1970

VISITE DE SON EXCELLENCE EL HADJ AHMADOU AHIDJO

DEPARTMENT OF EXTERNAL AFFAIRS
MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

A l'invitation du Gouverneur général du Canada, le très honorable Roland Michener, le Président de la République fédérale du Cameroun Son Excellence El Hadj Ahmadou Ahidjo, s'est rendu en visite d'Etat au Canada du 9 au 16 septembre 1970. Le Président était accompagné de Madame Ahidjo et ils ont séjourné successivement à Ottawa, Montréal, Québec et Toronto.

Au cours de cette visite, le chef de l'Etat camerounais a eu, avec différentes autorités fédérales et provinciales, des entretiens qui se sont déroulés dans une parfaite atmosphère d'amitié et de compréhension mutuelle. Il s'est particulièrement entretenu avec le Premier Ministre canadien des problèmes d'intérêt commun, notamment des questions internationales d'actualité et de celles se rapportant aux relations bilatérales entre le Canada et le Cameroun.

Les deux chefs de gouvernement ont constaté avec satisfaction la similitude de vues de leurs deux pays, à caractère essentiellement bilingue, sur le concept de la Francophonie et ont noté que l'Agence de coopération culturelle et technique récemment créée pourrait constituer un nouveau champ de collaboration.

A la veille de la célébration du vingt-cinquième anniversaire de l'Organisation des Nations-Unies et du dixième anniversaire de la déclaration de l'ONU sur l'octroi de l'indépendance aux pays et peuples colonisés, les deux hommes d'Etat ont exprimé leur inquiétude devant la consolidation des régimes minoritaires d'oppression et de discrimination raciales en Afrique. Ils ont réaffirmé leur attachement aux principes de la liberté et de l'égalité des hommes et au droit des peuples à l'auto-détermination.

Les deux chefs de gouvernement, persuadés que la paix et la sécurité internationales sont nécessaires au progrès général et harmonieux de l'humanité, sont également convenus de continuer à oeuvrer en faveur du désarmement ainsi que d'une solution juste et équitable du conflit du Moyen-Orient. Ils ont réaffirmé leur soutien total à l'ONU comme instrument collectif essentiel de la paix et de la sécurité internationales et comme instrument capable de mettre les conquêtes scientifiques et technologiques de l'homme au service de toute l'humanité.

Sur le plan bilatéral, les deux chefs de gouvernement se sont félicités des relations de coopération existant entre le Canada et le Cameroun et ont décidé de

continuer à développer ces relations ainsi que les échanges commerciaux entre les deux pays, dans l'intérêt de leurs peuples respectifs. A cette fin, un Mémoire d'entente et un Accord en matière de coopération économique et technique ont été signés au cours de la visite. Le Canada a en outre accepté d'apporter une importante participation à l'établissement du nouveau Centre Universitaire des Sciences de la Santé à l'Université fédérale de Yaoundé. Il s'est également engagé à entreprendre des études préliminaires dans les domaines forestier, agricole et de l'enseignement technique en vue de dégager des possibilités d'action commune. Conformément aux usages établis au Canada, certaines de ces études se feront en collaboration étroite avec les autorités provinciales intéressées.

Le Président de la République fédérale du Cameroun et Madame Ahidjo ont tenu à remercier le Gouverneur général et Madame Michener, le peuple canadien ainsi que le gouvernement fédéral et les gouvernements provinciaux pour l'hospitalité et l'accueil chaleureux qui leur ont été réservés à l'occasion de leur visite au Canada.

Le Président a invité le Premier Ministre canadien à se rendre en visite officielle au Cameroun à une date qui sera ultérieurement fixée.